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probíhaLy většinou kvaLifikované diskuse. Práci tét o sekce považuji za
veLmi užite ~nou a inspirativní nejen pro srovnání různý ch forem
videoprogramů pro vYuku , aLe hLavn~ z hLedis ka VÝ.m~ny zkušenos t í a nápadů.

EBEC 92

dr . Mi chaeLa Kaslová, PedF UK Praha

Konf erence byLa ukázkou tém~f dokona Lé organi zace. Obd ivuhodné byLo
výborně funguj í cí centrum se svými subcentry a mi lými sehranými lidmi,
ktef í spo Lupracova l i na profesioná lní úrovni bez ohLedu na různá postavaní
v b~žném povoLání. Nechyb~L i student i propojení krát kovlnnými vysíLa~kami.

Obrovské prostory, pLné neust á le se pfemistu j íc ích a diskutujíc ích
matemat iků z ceLého světa, byLy uvo lněny 5 fakultam i: fakultou sportu 
její ž sportovní hala s louž iLa jako největší konferen~ní sál a pf iLehLé
rětocv i čny i jako ideá ln í výstavn í pLochy pro výzkumná centra a různá

nakladate lství uč ební c, odborné li t eratury nebo učební ch pomůcek (tam jsme,
bohuže L, nebyl; zastoupen;). Fakulta divade Lní propůj ~; La divadeLní sáL
a u~ebny pro prezent ace pfednášek a videozáznamů, nádherná fakuLt a
architektury hostila menší pracovní skupiny, mozkem a sou~asn~ nejv~tším

zdro j em nových i nformací byLa fakuLta fiLosof ická, které po~tem obsazených
poslucháren konkurovaLa pouze fakulta pfírodních věd. Jaké byLo prostfed í?

Všechny u~ebny j sou t rvaLe vybaveny zpětným projektorem, záfivě bílým
pLátnem o š í ř ce cca 1,5 m a výšce 2 m, obrovskou ze Lenou tabu Lí aspoň

t fí met rovou (ne-li dvěma - druhá z boku) a samozfejmě nezbytným stupínkem
pfes ceLou šífku posLuchárny.

pfednáškové sín~ pro více než 35 osob jsou stavěny stup~ovitě, aby
vš i chni dobř e viděL i i sLyšeL i. Na strohých stěnách jsou veLmi často

umístěny speciáln í desky na zLepšení akustiky, která je mimo jiné všude
veL mi dobrá . Fungující vzduchotechnika a funk~ní systém osvětLení ~asto

nahrazují okna. To byLo jediné, na co jsme si nemohli zvyknout. Na druhé
str-aně j,e t řeba zdůraznit, že v takových místnostech se ě lověk intenzívněji

soustfeduje na práci.
Ú~ast na konferenci leME byLa vy~erpávající už jen proto, že většina

ú~astníků trpěLa pocitem bezmocnosti stihnout to, co je zajímá.
PracovaLa jsem ve skupině W7 - zaměfené na komunikaci v matematice.

Pro veLký zájem ú~astníků byLa rozděLena do pěti podskupin, z nichž každá
m~La za úkoL fešit n~koLik specifických otázek. Komunikace v matematice se
hodnotiLa vzhLedem k užívanému jazyku, sLovní zásob~, mikro
a makrostrukturám, pozorovateli a aktérovi, k rozvoji konstruktivistického
myšlení, dáLe ve vztahu k užívaným symbolům, jejich zavád~ní

a interpretaci, v neposLední fad~ i s ohledem na sociáLní vztahy.
Práce v menších skupinách byLa orientována úvodními pfednáškami.

Di skuse k pfedneseným referátům byLy zaj ímavé a jasně ukáza Ly, kdo má
pfístup k zahrani~ní Literatufe, kdo je schopen hodnotit informace
z gLobálního pohledu. N~ktefí diskutující se nedokázali vyjádfit k otázce
komunikace, aniž by jejich argumenty byly oprošt~ny od místních problémů.

Mnohé pfísp~vky zahrnovaly pouze osobní zkušenosti nebo popisovaLy práci
s málo po~etnými vzorky bez specifikace podmínek a charakteristiky vzorku.
Ve výrazném kontrastu k nim byly referáty pojaté obecněji, v nichž se
projevovaly snahy zasadit zkoumanou užší probLematiku do širšího kontextu,
do ur~ité struktury.

Do závěrů se něktefí ú~astníci snažili prosadit myšlenky vyplývající
často pouze z jej i ch osobní ch zkušeností, ze speci fi k jej i ch kultury,
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zákonitostí jejich jazyka. Na jedné stran to u žňovalo sezně it s
s úrovní a charakterem komuni kace v n~kterých ze ích, n druh' str n to
br zdi Lo formulace obecn~jš í ch záv~rů . Je t feba upozornit na to (pokud
vámdostane do rukou sborník záv rů ), ~ práv~ z t cht o důvodů byLy L ckdy
záv~ry pracovních skupin ov L i vn~ny osobnost í vedoucich podskupi n neodr
žej í souěasn é stanovisko všech př í to ných uě i te lů t e ti ky k ot 'zk'
komuni kace . .

Ze zaj ímavých př-íspěvků vybírám: Jaké je základní pojet í mod Lů? Jakou
roLi hra j í met afory př i práci se symboly? Je práce se sy boLy pouz
mechanickým procesem? Jaká j e efek t ivita zavád ní a u~ í ván í sy bolů? Od
rozš i řován í s Lovní zásoby k symbo l i ce - a co i nt erp r t c sy bol i ky?
Z argumentů použ i t ých v bohaté di skus i vyplynulo, že v noha škotský ch
syst émech jsou tyto otázky vá~ným problé em zej ' na proto, ~ u~ ivo j
osnováno stupňovit~, ~e pfiprava u~itelů není v~dy na t akov ~rovn i , by
chápal i v práv~ probírané látce základy dalš ích nových kapitol .

Pfed ukon~ením konference se ú~astníci W7 sešli k porovnáni výsledků

práce ve skupinách. V~tšinou se závěry týkaLy uži t í j azyka i sy liky, b z
speci fi kace pojmu jazyk. Jednou je tot i ž použ i t v š irš í slova syslu
a zahrnuje i probLe~tiku symboliky, podruhé j e pojat ú~ej i jako Luvené
sLovo. Komunikativní prostfedky se nehodnotiLy komplexně, chyb l pokus
o vytvofení struktur komunikaěních prostfedků, pfípadně jej ich hodnoceni .
V jistém smyslu se o to pokusila skupina vedená dr .Arzarelle or ientovan
na práci se symboly. Výsledky pracovní skupiny ř- ízen é prof . J nvier
obsahovaLy promyšLenou baterii otázek, na které by se ~l za Y.it výzkum
v dalším období. Napf. Jak komunikují studenti - budoucí uěit lé? J k '
situace je nutné vytváfet pro rozvoj komunikace budoucích uěitelů

matematiky? Kromě skupiny W7 jsem měla prezentaci ve skupině WS, kd n
v diskusi zaujala myšLenka pfedurěenosti motivaěního typu a nutnosti
respektovat jej a rozvíjet. Snad pfíliš to zjednodušuje celou probl matiku
motivací v matematice. Teprve v tomto kontextu pak ~lov k jin k hodnotí
učební ce zemí, které se o tuto tezi opí raj í. Vzni ká otázka, z čeho se
můžeme pouč i t pro př í š'tě. Napfíklad z práce itaLské delegace, která v rá c i
národních dnů prezentovala své výzkumy jako celek. Navíc sebou pY.ivezla
sborník ~lánků k souěasnýa problémům vyučovánt matematice, tekže se nepY.ímo
mohLi pfedstavit i ti, ktefí do Quebecu nepfijeli. Sborník se dostal do
rukou všem, ktefí o něj projevili zájem. Je to jeden z prostfedků, jak
navázat odborné kontakty, jak propagovat práci uěitele.

Za pražskou Pedagogickou fakultu jsme rozdávaly informa~ní leták
fakulty a katedry matematiky v angliětině. T~m, ktefí s cht~li o naší
práci dozv!dět víc, jsme dávaly sborník mezinárodní konference SEHl Praha
91 a pozvánku na SEHT 93 - vyu~ování matematice na 1.stupni a pfíprava
uěitelů pro tuto školu.

PltE a NeTR Iconferencie 1992

doc. dr. Milan Hejný, Bratislava

V auguste 1992 sa vo východnej ěásti Severnej A eriky uskutečníla
séria štyroch významných, k vyu~ovaniu matematiky sa via~ucich podujatí:

Šestnásta medzinárodna konferencia o psychol6gii vo vyuěovaní matematiky
(PME) v Durhame, New Hampshire, USA, 6. -11. 8. 1992

13


